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Krásné Vánoce!
Při pohledu z okna připomínají blížící
se Vánoce jen spousty světýlek na do-
mech, v zahradách nebo na lampách
pouličního osvětlení. Na nepřítomnost
sněhu a Vánoce na blátě jsme si už tak
nějak zvykli. A můžeme doufat, že i le-
tos si užijeme zasněženého náměstí, 
i když to asi bude až po vánočních
svátcích. Na druhou stranu, jsou tra-
dice ve městě, na které se můžeme
spolehnout. Krásný vánoční strom.
Slavnostní osvětlení, které se letos roz-
šířilo do Anglické ulice a také na novou
fasádu domu U Zeleného stromu. Těšit
se můžeme na akce, kde se můžeme
potkat se známými. Tak třeba v sobotu
21. prosince se bude opět rozdávat
světlo dovezené skauty z Betléma. Stačí
si vzít lucerničku a zajít v 18 hodin do
kostela sv. Bartoloměje. Krátce přitom
zazpívají dětské soubory ze základních
škol a Chrámový sbor od sv. Bartolo-
měje. Mnohem delší tradici, čítající už
téměř čtyři desetiletí, má Vánoční kon-
cert. I letos se na něj můžete těšit 
25. prosince. Stejně jako se těší hudeb -
níci a zpěváci z Hrádku, Liberce, ale 
i sousedního Německa. Bez tradiční
Rybovy České mše vánoční si Vánoce 
v Hrádku mnoho lidí nedokáže před-
stavit.

Nová knihovna krátce po otevření získala
první ocenění

V den státního svátku, kdy si připomínáme vznik samostatného Československa, se veřejnosti poprvé
otevřela nová hrádecká knihovna. Nejprve při dni otevřených dveří a dva dny poté už i pro první čte-
náře. Už v září ale město přihlásilo novou knihovnu do soutěže Komunální projekt roku. Výsledky byly
oznámeny v polovině listopadu a hrádecká knihovna uspěla. 

Stavba nové budovy městské knihovny byla zahájena v únoru loňského roku. Uplynulo 20 měsíců,
stavba byla dokončena, knížky nastěhovány. 

V den státního svátku nejprve v 10 hodin dopoledne novou knihovnu požehnal správce hrádecké
farnosti Radek Vašinek. Po obědě se ujal slova Ing. arch. Ladislav David, který knihovnou provedl 
desítky lidí. V komentáři zmínil řadu zajímavostí, které stavba má. 

I když se lidé v průběhu dne knihovnou volně procházeli, došlo i na symbolické střihání pásky. Ujali
se jej čestní hosté a také čtyři patroni knihovny: spisovatelka a bývalá redaktorka Českého rozhlasu
Pavla Jazairiová, herec divadla F. X. Šaldy Martin Polách, liberecký knihkupec a kulturní nadšenec Mar-
tin Fryč a spisovatel, který o Hrádku napsal svou vůbec první knihu a pak ještě několik dalších, Marek
Řeháček.

Nová knihovna je součástí areálu multifunkčního centra Brána Trojzemí na Horním náměstí a vy-
rostla na místě tzv. pekárny. Tu si postavili majitelé pekárny na náměstí po skončení války proto, aby
mohli rozšířit provoz. Po roce 1948 jim ale budova byla znárodněna, úvěr ke splácení ponechán. 
Cihelná stavba se nacházela ve velmi špatném stavu. Když ji město odkoupilo se záměrem vybudovat
zde knihovnu, došlo k dohodě, že stavba bude zbourána a na stejném půdorysu bude postavena bu-
dova nová. 

Knihovna je vystavěna ze železobetonu. Beton je i hlavním prvkem v interiéru. Vnějšek tvoří ze tří
stěn hnědá fasáda. Průčelí, které je otočeno do dvora Brány Trojzemí, ale utváří naprosto ojedinělá fa-
sáda, vystavěná z cihel. Ty evokují knihy v regálech. Zároveň knihovnu propojují s původní stavbou,
protože právě z ní byly zachráněny. Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
31. schůze rady města
31. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 16. října, se zabývala,
kromě jiného, těmito záležitostmi:
— schválila předložený návrh na pojmenování ulice v Hrádku nad Nisou,

vedoucí z ulice Lidická k restauraci Na Jihu, a to názvem „Šimáčkova“
— schválila vyhlášení sběrové soutěže pro základní a mateřské školy pro

rok 2019/2020 s tím, že odměněny budou čtyři nejlepší kolektivy ma-
teřských škol, pět nejlepších kolektivů základních škol, pět nejlepších
jednotlivců z celého města sbírajících všechny komodity, dále pak tři
nejlepší jednotlivci v jednotlivých komoditách, sbírané komodity
jsou: PET-lahve, Tetra Pak, papír

— schválila přidělení zakázky na opravu havarijního stavu septik stadion
Donín – přepojení na kanalizační řad společnosti STAVREKOL, s. r. o.,
Mníšek za nabídkovou cenu 161 391 Kč včetně DPH

— schválila uzavření smlouvy o spolupráci při přípravě stavební akce
Oprava komunikace III/2716 v délce 8 800 km v úseku Hrádek nad
Nisou – Rynoltice a realizace nových částí chodníků s Libereckým kra-
jem.

32. schůze rady města
32. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 23. října, se zabývala,
kromě jiného, těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, Programu

11782 Podpora rozvoje regionů 2019+ na projekt Výměna povrchu
hřiště ZŠ a MŠ Hrádek nad Nisou – Loučná ve výši 933 082 Kč a za-
jištěném spolufinancování ve výši 873 519 Kč 

— schválila zadání zakázky Oprava povrchu ul. Komenského od firmy
1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o., za celkovou nabídko-
vou cenu 1 909 757,50 Kč vč. DPH

— schválila prodej vozidla Multikar M2510 nejvyšší nabídce – za cenu
27 569 Kč.

33. schůze rady města
33. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 6. listopadu, se zabý-
vala, kromě jiného, těmito záležitostmi:
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Římskokato-

lická farnost Hrádek nad Nisou ve výši 50 000 Kč na zajištění Opravy
okenic, oplocení a renovaci kovových bran kostela sv. Bartoloměje 
v Hrádku nad Nisou 

— vzala na vědomí podanou žádost o dotaci na projekt Park Cihelna Hrá-
dek nad Nisou – II. etapa do Programu rozvoje venkova na obdo bí
2014–2020 Státního zemědělského a intervenčního fondu, o celkových
výdajích ve výši 2 691 558 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši 
1 992 594 Kč a vlastním podílu ve výši 698 964 Kč

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Sociální bydlení
Hrádek n. Nisou, a to nabídku společnosti Pozemní stavitelství, s. r. o.,
Liberec za celkovou cenu 21 788 704,89 Kč vč. DPH 

— schválila cenovou nabídku na vybudování nového nástupiště pro
autobusovou dopravu na Dolní Suché společností BASLET, s. r. o.,
Chotyně za celkovou cenu 253 519,20 Kč 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace ve stupni DÚR a DPS na akci
Oprava komunikace II/2716 v délce 8 800 v úseku Hrádek nad 
Nisou – Rynoltice a realizace nových částí chodníků, společnosti
Nýdrle – projektová kancelář, spol. s r. o., Liberec 30 za nabídkovou
cenu 1 343 100 Kč

— schválila nabídku společnosti EUROVIA CS, a. s., Liberec na prove-
dení stavebních prací Oprava místní komunikace – cyklostezka Kris-
týna Jih. za cenu v čase i místě obvyklou, resp. ve výši 147 051,30 Kč
vč. 21 % DPH

— schválila nabídku společnosti Baslet, s. r. o., Chotyně na provedení
stavebních prací Oprava místní komunikace – propustek Dolní Su-
chá za cenu v čase i místě obvyklou, resp. ve výši 131 043 Kč vč. 21 %
DPH 

— schválila navrženou dosadbu stromů v objemu 110 249,20 Kč včetně
DPH, kterou provede fa JIB, s. r. o, s kterou je uzavřena SOD.

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace a inženýrské činnosti na akci

Chodník Lidická – Pragovka firmě Maděra za nabídkovou cenu 
231 110 Kč s DPH 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění vy-
hotovení geodetického zaměření výškopisu a polohopisu, pasport
stavby a variantní studie na akci Hrobka Hrádek nad Nisou firmě Pro-
jektový ateliér David za nabídkovou cenu 191 180 Kč s DPH

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění vy-
hotovení projektové dokumentace a soupisu prací na akci Instalace
vzduchotechniky s rekuperací vzduchu a chlazením – KD Beseda 
v Hrádku nad Nisou firmě Energy Benefit Centre, a. s., za nabídko-
vou cenu 477 950 Kč s DPH

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění
vyhotovení Energetického posouzení a energetického štítku na akci

Instalace vzduchotechniky s rekuperací vzduchu a chlazením – KD
Beseda v Hrádku nad Nisou firmě Energy Benefit Centre, a. s., za na-
bídkovou cenu 114 950 Kč s DPH 

— schválila dodatek č. 4 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem Komu-
nitní centrum Hrádek nad Nisou uzavřené mezi městem Hrádek nad
Nisou a firmou Trigema Building, a. s., předmětem dodatku je spe-
cifikace nepředvídatelných víceprací. Celková cena díla bude navý-
šena o cenu víceprací po odečtení méněprací o 727 476,49 Kč s DPH

— schválila výběr zhotovitele sloučené projektové dokumentace na akci
s pracovním názvem Vodní park Hrádek nad Nisou, a to společnost
Projektový ateliér DAVID, s. r. o., za nabídkovou cenu 617 705 Kč
včetně DPH 

— schválila motivační program města zachovat pro občany jako pytlový
svoz pro komodity PET lahve a papír od domu od ledna 2020, a to 
v režimu 1x měsíčně (dle daných termínů svozů), bez vyplacení slevy
občanům na poplatku za komunální odpad.

34. schůze rady města
34. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 20. listopadu, se za-
bývala, kromě jiného, těmito záležitostmi:
— vzala na vědomí podanou žádost o dotaci na projekt Instalace systé -

mu nuceného větrání s rekuperací do budovy ZŠ T. G. Masaryka 
v Hrádku nad Nisou do 121. výzvy MŽP (Program OPŽP 2014–2020),
Prioritní osy 5, Specifického cíle 5.1 Snížení energetické náročnosti
veřejných budov, o celkových výdajích ve výši 10 590 001,97 Kč, 
požadované dotaci ve výši 6 727 023,10 Kč, vlastním podílu ve výši
2 883 009,90 Kč a nezpůsobilých výdajích ve výši 979 968,97 Kč

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu dokumentace pro
provedení stavby a inženýrskou činnost na akci Stavební úpravy 
a vestavba půdních ateliérů – ZŠ T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou,
stará budova“, společnosti FS Vision, s. r. o., za nabídkovou cenu 
1 686 740,00 Kč vč. DPH

— schválila prodej vozidla Mercedes Benz v majetku města za cenu 
16 035 Kč

— schválila přidělení zakázky na sloučené projektové práce dokumen-
tace pro územní rozhodnutí, stavební povolení a inženýrskou činnost
na akci Dolní Suchá – vodovod, Hrádek nad Nisou, a to firmě Fiala
Projekty, s. r. o., Praha za nabídkovou cenu 580 800 Kč včetně DPH 

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Stavební úpravy
šaten přístavby ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou, a to firmu Hochman
za celkovou cenu 1 299 685,42 Kč s DPH 

— schválila zveřejnění záměru pronájmu části nebytového prostoru 
v č. p. 471, Václavská, Hrádek nad Nisou Schubertova vila – Komu-
nitní centrum za cenu měsíčního nájmu ve výši 100 Kč bez DPH pro
každou jednotlivou organizaci, spolek, na dobu neurčitou s výpo-
vědní dobou 3 měsíce, a to: Spolek HRÁDEK n. N. – OTROV ŽIVOTA,
z. s.; GYPSY LEGEND z. s.; Maják Plus, z. ú.; Člověk v tísni, o. p. s,; Pří-
stav 3V, z. ú.; Jednota bratrská Hrádek nad Nisou; Mateřské centrum
Korálek, z. s., nově vznikající spolek; Občanské sdružení D.R.A.K. z. s.;
CENTRUM PRO ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÉ Libereckého kraje, o. p. s. 

Ze zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 23. října, se
zabývalo, kromě jiného, těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí podání označené jako stížnost, podané dne 

17. 9. 2019, ve věci problematiky zápachu, hluku a nepořádku v ulici
Oldřichovské v obytné čtvrti u průmyslové zóny. Konstatovalo:
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a) že hluk a zápach z průmyslové činnosti již byl řešen v dřívějších do-
bách, a to v rámci platné legislativy, kdy byla se zástupci firem pů-
sobících v lokalitě ulice Oldřichovské v obytné čtvrti u průmyslové
zóny projednávána některá opatření nad rámec možností města,

b) že většina popisovaných jevů (např. hluk a zápach) a jejich řešení je
v kompetenci jiných státních orgánů a město se problematice může
věnovat jen v míře jeho pravomocí.

Pověřilo starostu města jednat se zástupci firem v lokalitě ulice Oldři-
chovské v obytné čtvrti u průmyslové zóny, zejména pak zjistit stav
možné výsadby zeleně a prořezání bříz u silnice, dále pak i o dalších
možných opatřeních za účelem snížení jevů ve stížnosti popisova-
ných.

Uložilo
a) městskému úřadu zajistit a provádět zvýšený úklid a doplnění od-

padkových košů v lokalitě ulice Oldřichovské v obytné čtvrti u prů-
myslové zóny,

b) městské policii zajistit zvýšený dohled v lokalitě ulice Oldřichovské
v obytné čtvrti u průmyslové zóny, za účelem snížení a ověření někte -
rých jevů popisovaných ve stížnosti, který by mohl ovlivňovat pořá-
dek a bezpečnost.

— schválilo spolufinancování akce Výstavba nového kluziště, Hrádek
nad Nisou ve výši 30 % celkových nákladů akce z rozpočtu města Hrá-
dek nad Nisou na rok 2020 a podání žádosti o dotaci na akci Výstavba
nového kluziště, Hrádek nad Nisou žadatele Orel jednota Hrádek n. N.

— schválilo přijetí úvěru a uzavření úvěrové smlouvy s Českou spořitel-
nou, a. s., při stanovení podstatných náležitostí smlouvy:

1) výše úvěru: 40 mil. Kč,
2) účel úvěru: Financování 4 investičních projektů města:

Nástavba odborných učeben – ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou, Re-
konstrukce učeben pro výuku AJ a přírodních věd na ZŠ Lidická 
v Hrádku nad Nisou, Instalace systému nuceného větrání s reku-
perací do budovy ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou, ZŠ TGM
Hrádek nad Nisou – jazyková laboratoř, práce se zvukem a sdíle-
ním obrazu.

3) čerpání do 31. 1. 2020,
4) splacení do 31. 12. 2020 z obdržených dotací.
— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje

Václavic a Uhelné ve výši 5 202 512, 94 Kč. Schválilo financování 
z účtu FRVU ve výši 390 709 Kč na pořízení projektové dokumentace
ve všech nezbytných stupních na akci Rekonstrukce objektu stodoly
p. p. č. 85/2 k. ú. Václavice u Hrádku nad Nisou. Předmětem této akce
je rekonstrukce původní stodoly a úprava a využití přilehlých po-
zemků, objekt a okolní prostranství budou po rekonstrukci sloužit 
občanům obce pro konání společenských a veřejných aktivit.

— schválilo financování z účtu FRVU ve výši 95 868,30 Kč na instalaci 
a montáž krbu s výměníkem s napojením na radiátory na fotbalovém
hřišti ve Václavicích z důvodu nevyhovujícího nynějšího vytápění
kamny na tuhá paliva.

Nová knihovna krátce po otevření získala
první ocenění

312. ãíslo,
prosinec 2019z radnice

Dokončení ze strany 1
Dalším ojedinělým prvkem jsou bezesporu citáty, odlité přímo do beto-
nových stěn. Stavbě knihovny předcházel archeologický průzkum. Jeli-
kož budova knihovny částečně stojí na ploše starého hrádeckého hřbi-
tova rozkládajícího se kolem kostela sv. Bartoloměje, byla při výzkumu
nalezena část staré hřbitovní zdi a několik koster. Ty byly před vynětím
ze země zdokumentovány a dnes jsou spolu s torzem zdi znázorněny
přímo na místě v přízemí knihovny.

Celý interiér knihovny je tvořen regály a vybavením v podobném 
duchu jako vybavení multifunkčního centra. Doplňuje se s betonovými
stěnami. Vznikly tak útulné prostory, které bez problémů pojaly 23 000
svazků knih i s dostatečnou rezervou pro rozšiřování knižního fondu 
v dalších letech.

Čtenáři přicházejí do přízemí, které tvoří výpůjční pult, počítače pro
veřejnost, regály s časopisy a odkládací skříňky. Ve druhém podlaží se
nachází dětský koutek a knihy pro dospělé čtenáře. V nejvyšším po-
schodí je literatura pro děti a naučná literatura. Mezi jednotlivými patry
se čtenáři mohou pohybovat výtahem nebo po schodišti, které je díky
originálnímu nasvícení a nepravidelnému tvaru dalším zajímavým prv-
kem celé stavby.

Nová městská knihovna je projektem „Hrádek sobě“. Město ji stavělo
ze svého rozpočtu. Stavba i s vybavením vyšla na asi 17 mil. Kč.

Stavbu projektoval Projektový atelier David a realizovala ji První pod-
ještědská stavební, spol. s r. o.

Za první dva měsíce provozu do knihovny našla cestu řada úplně 
nových čtenářů. Překvapivě velkou část z nich tvoří děti školou povinné.
A zkušenosti ukazují, že i mezi dětmi se najdou vášniví čtenáři. Knižní
fond byl průběžně doplňován a v průběhu roku bylo nakoupeno množ-
ství novinek, převyšující počty v předchozích letech. Ještě před otevře-
ním byly všechny knihy nově zabaleny a opatřeny čipem. Čtenáři mají 
k dispozici nový online katalog, přístupný i z mobilních zařízení.

A jak to vlastně bylo s knihovnami v Hrádku v minulosti? V letošním
roce jsme si připomínali sto let od stanovení povinnosti zřídit městskou
knihovnu v obcích nad 400 obyvatel. Hrádek tedy novou budovou při-
spěl k oslavě tohoto výročí. Nicméně první hrádecká knihovna vznikla 
v roce 1922 v budově staré radnice na Dolním náměstí. V roce 1931 pře-
sídlila do budovy radnice na Horním náměstí v č. p. 73. Po válce, kdy se
zachráněný český knižní fond vrátil do Hrádku, našla knihovna své 
prostory opět na Dolním náměstí v budově, kde dnes sídlí pizzerie. Pak
se stěhovala do Nádražní ulice do objektu dnešní pohotovosti. V roce
1970 byl otevřen objekt knihovny v dnešním klubu důchodců. A po-
slední stěhování nastalo v roce 1997, kdy čtenáři začali chodit do Schu-
bertovy vily.

Cena pro hrádeckou knihovnu
Výsledky soutěže Komunální projekt roku byly vyhlašovány 20. listopadu
v Praze. Hrádecká knihovna uspěla ve své kategorii Kulturní a vzdělávací
činnost, kde získala první cenu. Velké překvapení pak nastalo při vyhlášení
absolutního vítěze soutěže napříč kategoriemi. Vítěz je totiž určován ano-
nymním hlasováním poroty. A i tuto cenu od pořadatelů přebral starosta
města Josef Horinka, hrádecká knihovna porazila všechny ostatní vítěze
kategorií. S vítězstvím v kategorii byla spojena prémie 20 000 korun, která
byla věnována Ostrovu života. Absolutní vítězství bylo ohodnoceno 
30 000 korunami, které byly věnovány knihovně na nákup nových knih.
Cenou, která vítězství připomíná, je skleněné srdce. A čtenáři si jej mohou
v nové knihovně prohlédnout hned u výpůjčního pultu.

Termíny jednání rady města v 1. pololetí roku 2020
8. 1., 22. 1., 5. 2., 19. 2., 4. 3., 18. 3., 8. 4., 22. 4., 6. 5., 20. 5., 

3. 6., 17. 6.

Termíny zasedání zastupitelstva města v 1. pololetí roku 2020
29. 1., 26. 2., 25. 3., 29. 4., 27. 5., 24. 6.



Navrhněte své kandidáty na
ocenění za rok 2019

U příležitosti Společenského večera města je tradičně předáváno oce-
nění starosty vždy ve dvou kategoriích: Za práci pro město (za výjimečné
činy či aktivity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům v různých
oblastech života) a Sportovec roku (za výjimečné sportovní úspěchy). 
V roce 2016 došlo k rozšíření kategorií o Poděkování starosty města – za
spolkovou činnost. Ocenění a poděkování se udělují za aktivity v před-
chozím roce, nikoliv jako ocenění města za dlouhodobou či celoživotní
činnost.

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby na
Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně na podatelnu Měst-
ského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na e-mailovou
adresu davidova@muhradek.cz. Termín odevzdání návrhů je do 
15. 1. 2020.

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného kandidáta,
název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo sídla 
navrhovaného kandidáta, obor činnosti, resp. oblast, v níž je udělení
ocenění či poděkování kandidátu navrhováno, podrobné zdůvodnění
nominace a identifikaci s kontaktem navrhovatele.

Z kandidátů bude vybírat rada města dne 22. 1. 2020.
Ocenění a popř. poděkování starosty města bude předáno při Spole-

čenském večeru 1. února 2020.

4 ze společnosti

Zastupitelstvo města na svém listopadovém zasedání schválilo vydání
nových obecně závazných vyhlášek města Hrádek nad Nisou. Přinášíme
přehled nejdůležitějších změn k 1. 1. 2020. 

První změna se týká vydání Obecně závazné vyhlášky města Hrádek
nad Nisou č. 3/2019 o místním poplatku za provoz systému shromaž-
ďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních
odpadů. Sazba poplatku byla stanovena ve výši 700 Kč na poplatníka.
Tato částka je určena na základě skutečných nákladů města na sběr 
a svoz netříděného komunálního odpadu v předchozím kalendářním
roce. Splatnost poplatku zůstává k 30. 6. příslušného kalendářního roku.
Zároveň nejpozději do tohoto data mohou občané, kteří uplatňují úlevu
nebo osvobození z poplatku, uplatnit svůj nárok (nárok na úlevu nebo
osvobození při uplatnění po datu 30. 6. zaniká).

Dále byla schválena Obecně závazná vyhláška města Hrádek nad Ni-
sou č. 4/2019 o místním poplatku ze psů. Sazba poplatku zůstává nadále
ve výši 200 Kč za prvního psa, 300 Kč za druhého a každého dalšího psa
téhož držitele. Poplatek je splatný k 31. 5. příslušného kalendářního
roku. Úleva ve výši 200 Kč se poskytuje poplatníkovi v kalendářním roce,
ve kterém nechal trvale psa označit čipem. Údaj zakládající nárok na
úlevu nebo osvobození z poplatku je poplatník povinen ohlásit správci
daně do šedesáti dnů od vzniku skutečnosti zakládající nárok. Při poz-
dějším uplatnění nárok na úlevu nebo osvobození zaniká.

Nově byla vydána Obecně závazná vyhláška města Hrádek nad Nisou
č. 6/2019 o evidenci psů a jejich chovatelů, která nahradila již nepo-
třebnou vyhlášku č. 7/2012 o trvalém označování psů a evidenci jejich
chovatelů. Změna souvisí se zákonem danou povinností mít od 1. 1. 2020
psa označeného mikročipem. Vyhláška stanovuje povinnosti chovatelů
přihlásit psy do evidence trvale označených psů a jejich chovatelů a dále
náležitosti a způsob vedení evidence trvale označených psů a jejich cho-
vatelů, realizovanou Městským úřadem Hrádek nad Nisou. Cílem je mít
přehled a umožnění rychlejšího vyhledávání případně zaběhlých psů 
v našem městě.

Pro všechny ubytovatele je důležité seznámení s nově vydanou
Obecně závaznou vyhláškou města Hrádek nad Nisou č. 5/2019 o míst -
ním poplatku z pobytu. Po změně zákona č. 565/1990 Sb., o místních
poplatcích se dříve vybírané poplatky za lázeňský a rekreační pobyt 
a poplatek z ubytovací kapacity slučují v jeden – poplatek z pobytu.
Sazba poplatku je stanovena ve výši 21 Kč. Povinnost vybrat a odvést tento
poplatek se týká všech, kteří poskytují krátkodobé (max. 60 dnů) ubyto-
vání za úplatu např. i ve svém rodinném domě (jedná se i o umožnění

stanování na zahradě apod.), poplatek již nebude vázán na konkrétní
účel pobytu a způsob kolaudace nemovitosti. Poskytovatelům ubytování
za úplatu vznikne k 1. 1. 2020 povinnost zaregistrovat svou činnost 
do 15 dnů na Městském úřadě v Hrádku nad Nisou, vést ubytovací
knihu, vybírat a odvádět poplatek z pobytu po každém ukončeném
čtvrtletí. Ti, kterých se odvádění poplatku týká, se tedy musí po 
1. 1. 2020 přijít na městský úřad přihlásit. 

Jako poslední byla schválena Obecně závazná vyhláška města Hrádek
nad Nisou č. 7/2019 o stanovení systému shromažďování, sběru, pře-
pravy, třídění, využívání odstraňování komunálních odpadů a nakládání
se stavebním odpadem na území města Hrádek nad Nisou, která upra-
vuje systém nakládání s odpadem v našem městě (například rozšířené
počty míst pro tříděný odpad apod.). Zavádí také povinnost pro město
a možnost pro obyvatele likvidovat jedlé oleje a tuky, které lze odevzdat
ve sběrném dvoře na Žitavské ulici. Zároveň ruší motivační program 
a nahrazuje jej pytlovým svozem. Téměř všechny podmínky – svozový
den, svážené suroviny (tedy papír a PET lahve), způsob registrace – 
zůstávají stejné jako u motivačního programu. Zdarma budou nadále 
dostupné i pytle na tento svoz. Pouze již nebude za svezené suroviny
poskytována úleva od poplatku za využití systému a nebudou vydávány
ani dříve potřebné čárové kódy. Termíny svozů budou zveřejněny na in-
ternetových stránkách města. „Hlavním důvodem ke zrušení motivač-
ního programu je situace na trhu s odpady. Komodity jako plast a papír,
které byly od města vykupovány, se dnes odebírají zdarma, a proto
město už tuto činnost ze svého rozpočtu dotovat také dál nechce,“ vy-
světluje starosta města Josef Horinka.

Informace o vydání nových obecně závazných 
vyhlášek města Hrádek nad Nisou

Sál starého kina už je po 
demolici

V ulici 1. máje vznikne v průběhu dvou let 7 nových bytových jednotek
v rámci projektu Sociální bydlení – Hrádek nad Nisou, na který město 
získalo dotaci z Integrovaného regionálního operačního programu. Pro
realizaci stavby byl v rámci veřejné soutěže vybrán dodavatel, kterým 
se stala firma Pozemní stavitelství, s. r. o., Liberec, která nabídla cenu 
21 788 704,89 Kč vč. DPH.

Nové byty včetně plochy pro parkování vyrostou z větší části v mís-
tech, kde se nacházel sál starého kina. Jeho demolice byla prakticky 
dokončena v průběhu prosince.

Průčelí původního kina zůstane zachováno. Projektový Ateliér David
počítá v projektu s tím, že podoba domu z ulice 1. máje bude citlivě
upravena do stylu odpovídající době jeho vzniku, se zachováním 
původní tváře, včetně fasády a rozvržení oken. Obojí doznalo změn při
poslední přestavbě.



Kompletní rekonstrukce Schubertovy vily a její proměna v komunitní
centrum se blíží k závěru. Před Vánoci byly dokončeny práce na posled-
ních detailech exteriéru a okolí vily. Pohled z Václavské ulice, zvláště 
v podvečerních hodinách, kdy se ještě pracuje uvnitř vily a v oknech se
svítí, je úchvatný. A až bude možné se podívat i k vile, pozornost upou-
tají i všechny dochované a restaurované detaily: mříže, žaluzie, chrliče
na okapech, kování.

I uvnitř vily stavební ruch pomalu končí. Restaurované historické prvky,
jakými je například mramorový krb nebo dřevěné schodiště v hale, jsou
ještě zakryté fólií, protože probíhají poslední opravy nátěrů. V plné 

kráse už je ale patrná místnost s obnovenými tapetami, jejichž část se
dochovala pod vrstvou novodobých nátěrů. Dokončena je rekonstrukce
ve druhém a třetím podlaží, kde vznikly prostory pro jednotlivé posky-
tovatele sociálních služeb, nebo třeba komorní sál.

V novém komunitním centru najdou své prostory například Ostrov ži-
vota, Člověk v tísni, Maják nebo mateřské centrum.

Projekt Komunitní centrum v Hrádku nad Nisou (CZ.06.2.56/0.0/ -
0.0/16_052/0002431) je spolufinancován Evropskou unií.

512. ãíslo,
prosinec 2019ze společnosti

Rekonstrukce Schubertovy vily je u konce

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč
ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)
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Nejen Komenského ulice 
dostala nový povrch

V letošním roce v Hrádku neprobíhala žádná rekonstrukce ulic, která by
zásadním způsobem omezila provoz, nepočítáme-li dvouměsíční zjed-
nosměrnění části Liberecké ulice. To je jen předzvěst toho, že se na jaře
práce na Liberecké ulici rozeběhnou naplno s veškerým omezením, které
z toho vyplyne.

Kompletní rekonstrukcí, včetně uložených podzemních sítí, ale prošla
Komenského ulice před Základní školou T. G. Masaryka. Možná trochu
nepovšimnuta, protože je poněkud stranou rušného provozu. Přesto byl
po rekonstrukci sítí položen v celém rozsahu ulice nový povrch.

Stroje silničářů dorazily také na Kristýnu. Okruh s kvalitním povrchem
z Kristýny na Trojmezí, který s oblibou využívají bruslaři, byl léta přeru-
šen úsekem za restaurací Na Jihu s rozbitým asfaltem. Město proto ne-
cha lo na podzim tento úsek opravit. Bruslaři se mají na jaře na co těšit.

Budovalo se také v okrajových částech města. Na Dolní Suché vznikly
po obou stranách silnice z rozpočtu města autobusové zastávky, které
budou v budoucnu ještě doplněny o přístřešky.

Ve Václavicích byla opravena celé autobusová točka u restaurace 
U Slunce. Zde se řešilo i odvodnění, ostrůvek a stanoviště pro tříděný od-
pad. I ve Václavicích bude v budoucnu doplněn přístřešek. Rekonstrukce
autobusové točky proběhla z Fondu rozvoje Václavic a Uhelné.

Při pohledu z okna to venku nevypadá na prosinec. Teplého počasí 
využívají stavební firmy. Čilý ruch panuje i na Kristýně. Pod barem Kari-
bik jsou patrné kamenné základy budoucího mola, další molo se budu -
je spolu s úpravou pláže pod tzv. plavčickou chatou. Stavební stroje 

dokončily odvodnění pláží a cest. Na druhém konci pláže se můžete
příští rok těšit na pěknou trávu, která bude navazovat na předchozí
úpravy hlavní pláže.

Do začátku sezony 2020 bude hotovo!

V Luční ulici byla dosázena
oboustranná alej

V roce 2009 bylo v Luční ulici vysázeno 45 kusí javorů babyka, které zde
založily novou alej. Javorům se na místě, na rozdíl od dubů, které zde
byly původně vysázeny, daří. Jejich jednotu narušuje jen několik původ-
ních dubů a dříve vysázené jilmy.

Letos na podzim byla alej doplněna o nové javory. V místech, kde do-
sud byla jednostranná, javory doplnily druhou stranu stezky. Najdeme
je z obou stran od Okružní i od Lidické ulice, ale i uprostřed v místech,
které nedávno zpestřila lavička z dřevosochařského sympozia.

Na dosadbu Luční aleje přispěla Nadace ČEZ částkou bezmála 
142 000 korun.

Letos také proběhla podrobná kontrola v minulosti vysázených
stromů. Ne všechny se v suchých létech ujaly. Rada města proto roz-
hodla o jarním doplnění uschlých stromů, ať už se to týká městského
sadu, Zlaté Výšiny nebo i dalších lokalit.

Pokračují úpravy pláží na Kristýně



Je to už skoro patnáct let, kdy byla v Hrádku nad Nisou opravena první
z drobných památek. Sochy, křížky, boží muka, kapličky patří k české
krajině. I na Hrádecku jich bývaly v polích a lukách u cest desítky. Po
druhé světové válce jich část nenávratně zmizela. Ty, které v krajině zů-
staly, často skončily rozebrané a rozvalené v křoví. A jen opravdu malá
část se dochovala v původním stavu. I tak se ale na většině z nich proje-
vil zub času a chybějící péče.

Tou úplně první opravenou památkou byl Zámecký kříž při vjezdu do
Hrádku nad Nisou na Liberecké ulici. Pak už se každým rokem dostalo
péče alespoň jedné z památek. Byla tak zachráněna kaple na Horním 
Sedle, desítka soch a křížů ve Václavicích nebo Jauseho kříž v Oldřichově,
který našel své nové místo poblíž silnice. A jmenovat můžeme ještě třeba
Grösselovu kapli, která byla přestěhována na nároží Žitavské a Nádražní
ulice.

V letošním roce se městu podařilo obnovit další tři památky díky pro-
jektu Drobné památky a jejich propagace Bogatynia – Hrádek n. N., 
jehož hlavním partnerem byla Parafia Rzymskokatolicka p. w. SW. p. Pi-
otra i Pawła v Bogatyni.

Po 12 letech byl znovuobnoven zmíněný Zámecký kříž. Pískovec pod-
stavce byl očištěn, zpevněn, byly zatmeleny spáry a rýhy a následně pro-
běhly retuše. Na vrchol kříže byl osazen zcela nový malovaný korpus
Krista na kříži, vytvořený podle původních proporcí. K této památce 
bohužel nemáme z historie žádné podrobnosti, nevíme ani, kdo a kdy ji
nechal postavit.

Náležité péče se dále dostalo sousoší sv. Anny s Pannou Marií na Li-
berecké ulici při odbočce ke hřbitovu. Toto sousoší pravděpodobně od
doby svého vzniku v roce 1912 nebylo restaurováno. Pravda je, že se
vždy našli dobří lidé, kteří pečovali alespoň o okolí sochy. Nepříliš kva-
litní pískovec už zvláště na zádech sv. Anny nesl silné stopy zvětrávání.
Pískovec byl tedy očištěn a následně zpevněn, rýhy byly zatmeleny a po-

škozená místa byla tvarově rekonstruována. Na závěr byly provedeny
barevné retuše doplňků a památka byla opatřena hydrofobním nátě-
rem. Zajímavá je i historie sousoší. Podstavec je totiž z roku 1819 a pů-
vodně byl nejen na jiném místě, ale nesl pouze vyobrazení malované na
plechu. Až v roce 1912 byla památka přesunuta do dnešní polohy a opa-
třena novým sousoším, vytvořeným v hořické kamenické škole.

Třetí obnovenou památkou je tzv. Zwergerův kříž, nacházející se 
v Luční ulici poblíž lávky U Koruny. Z drobných hrádeckých památek byl
nejstarší. V roce 1799 jej zřídil Franz Zwerger. Po válce ležel také řadu let
rozvalený pod lipami. V osmdesátých letech jej dobří lidé znovu sesta-
vili a vrátili na původní místo. V roce 2010 byl ale nenávratně zničen při
srpnové povodni. Z dochovaných fotografií byla letos vytvořena jeho
věrná kopie. Až půjdete kolem, podívejte se na obnovený text. Zajíma-
vostí, na Hrádecku méně obvyklou, jsou velká písmena v textu, na první
pohled nahodile rozmístěná. Pokud je posčítáme jako římské číslice, do-
staneme letopočet zřízení památky 1799. Německý text, vytesaný rovněž
podle dobové fotografie, v českém jazyce říká: „K vysoké cti a ke chvále
našeho Pána Boha a Ježíše Krista – nechal postavit Franz Zwerger 1799“.

Všechny tři památky byly obnoveny v rámci projektu Drobné pa-
mátky a jejich propagace Bogatynia – Hrádek n. Nisou, registrační číslo
CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0001513, spolufinancovaného Evropskou
unií v rámci Evropského fondu pro regionální rozvoj v rámci programu
Interreg V-A Česká republika – Polsko a také ze státního rozpočtu pro-
střednictvím Euroregionu Nisa.

Tři obnovené hrádecké památky
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V den státního svátku byly v obřadní síni hrádecké radnice předány třem
obyvatelům města Ceny Města Hrádek nad Nisou. Letos přibyla k oce-
něným z minulých let další tři jména. Z navržených kandidátů vybrali 
zastupitelé k ocenění paní Helenu Jiránkovou za její dlouholetou činnost
v předškolním vzdělávání, pana Miroslava Řezníčka za dlouholetou
práci pro město ve funkci člena zastupitelstva města, a také za dlouho-
letou práci v Technických službách. Třetí cenu převzal pan Leoš Mayer
za mimořádný počin spojený s hrdinstvím a odvahou v době totality.
Leoš Mayer se stal signatářem Charty 77, pravděpodobně jako jediný
občan města, a byl aktivistou Nezávislého mírového sdružení. 

Paní Helena Jiránková
Cena města Hrádek nad Nisou byla paní Heleně Jiránkové udělena
především za dlouholetou činnost v předškolním vzdělávání, nejprve
jako učitelky a posléze jako ředitelky mateřské školy na Oldřichovské
ulici. Paní Jiránková pracovala ve školce 40 let a z toho byla 30 let ředi-
telkou. Rukama jí prošlo mnoho generací dětí, řadu dnešních rodičů,
kteří své děti vodili do školky, pamatuje jako malé děti ve školce.

Paní Jiránková pro školku doslova dýchala a byla jí schopná obětovat
spoustu večerů a víkendů nad rámec pracovní doby. Ve své době zcela
ojedinělý byl projekt přírodní ekologické školkové zahrady, který se jí 
s řadou dobrovolníků, především z řad rodičů, podařilo vybudovat. Za
inspirací, jak taková zahrada může vypadat, do Hrádku tou dobou jez-
dila řada jejích kolegů. I pozdější úpravy zahrady zůstaly v nastaveném
přírodním duchu.

S prací paní Heleny Jiránkové ve školce souvisí ještě zřízení logope-
dické poradny. Logopedickou péči dnes potřebuje stále více dětí. Paní Ji-
ránková před lety spolu s ředitelem ZŠ Lidická Jaroslavem Poláčkem stáli
u zrodu systematické logopedické péče v hrádeckých školních zařízeních.

Helena Jiránková svým lidským přístupem, obětavostí, dobrým srd-
cem a pevnou vůlí dokázala ve školce vytvořit dobře fungující kolektiv 
a společně se svými kolegyněmi vybudovat co možná nejlepší prostředí
pro tvorbu osobnosti těch nejmenších, kteří školku navštěvovali či nav-
štěvují.

Pan Miroslav Řezníček
Pan Miroslav Řezníček převzal Cenu Města Hrádek nad Nisou především
za dlouholetou práci pro město ve funkci člena zastupitelstva města 
a také za dlouholetou práci v Technických službách, které pod jeho ve-
dením zažily velký rozvoj.

Pan Řezníček začal svůj pracovní život v hrádeckém závodě SVA (čte
se es vé á). Pak nějakou dobu pracoval v Chrastavě a Liberci, až se v roce
1984 vrátil do Hrádku nad Nisou jako vedoucí Technických služeb, které
se z původních 15 zaměstnanců rozrostly na 70.

Miroslav Řezníček je také držitelem jednoho rekordu. V roce 1972 se
stal poslancem národního výboru za obvod Donín. Od té doby byl ve
volených orgánech města činný nepřetržitě až do roku 2018, tedy dlou-
hých 46 let. 

Pan Miroslav Řezníček byl také aktivním fotbalistou hrádeckého Slo-
vanu. Pasívním fotbalistou je stále, zápasy domácího mužstva se bez
jeho účasti alespoň v roli diváka neobejdou.

Pan Leoš Mayer
Zastupitelstvo města Hrádek nad Nisou se rozhodlo udělit Cenu Města
Hrádek nad Nisou Leoši Mayerovi za mimořádný počin spojený s hrdin-
stvím a odvahou v době totality. Leoš Mayer se stal signatářem Charty 77
(a je pravděpodobně jediným signatářem z našeho města) a byl aktivis-
tou Nezávislého mírového sdružení.

Aktivity pana Mayera spočívaly především v tisku a osobní distribuci
samizdatových novin a dokumentů Charty 77, takže měl možnost do-
slova na vlastní kůži pocítit zvůli tehdejšího režimu. Spoluorganizoval
také veřejné akce na podporu politických vězňů. 

Letos jsme si připomínali 30 let svobody. Právě toto výročí je vhod-
ným okamžikem připomenout si lidi, kteří se nesklonili před normali-
zací, pokoušeli se komunistickému režimu připomínat jeho mezinárodní
závazky v oblasti lidských a občanských práv a bojovali tak i za naši svo-
bodu.

Cena Města Hrádek nad Nisou
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I v Hrádku nad Nisou jsme se připojili k oslavám 30 let svobody. Už 
v týdnu před 17. listopadem byla na Horním náměstí instalována vý-
stava ve stylu street art. Žáci základních škol spolu se svými učiteli pra-
covali s listopadovými symboly.

Žáci páté třídy ZŠ Donín ztvárnili téma „máme holé ruce“ na prů-
hledné folii natažené mezi vlajkami před budovou radnice. Prakticky
všichni žáci téže školy si vyrobili keramické klíče, které ve větru cinkaly
jen o dva metry výše. S klíči pracovali také žáci ZŠ Lidická. Děti ze 
ZŠ Loučná vyrobily velkou ruku, symbolizující typické listopadové „V“.
Ze školy T. G. Masaryka byla na náměstí k vidění dvě díla: spirála z ple-
tiva s postavami, které se snaží zpoza plotu dostat ven, a trojice jízdních
kol v barvách trikolóry.

V rámci „30 let svobody“ proběhlo v pátek 15. listopadu v DK Beseda
setkání s právničkou a političkou Hanou Marvanovou, někdejším porad-
cem prezidenta Václava Havla Janem Šolcem, hejtmanem Martinem 
Půtou a hrádeckým signatářem Charty 77 Leošem Mayerem. Témata 
besedy se točila nejen kolem 17. listopadu před třiceti lety, ale i kolem
naší současnosti. Zajímavostí bylo osobní setkání Leoše Mayera 
a Hany Marvanové. Leoš Mayer v osmdesátých letech držel hladovku za 

propuštění Hany Marvanové, která tehdy byla jako politický vězeň ve 
vězení.

V neděli 17. listopadu probíhal program 30 let svobody už od rána 
v Bráně Trojzemí. Několik desítek lidí si sem přišlo vytvořit svíčky v bar-
vách české trikolóry. Po celé odpoledne se v kině promítaly dokumen-
tární i hrané filmy tematicky laděné ke svobodě. V podvečer pak přišly
na řadu svíčky, nejen ty vyrobené. Při tradičním vzpomínkovém aktu 
u pomníku ve Školní ulici z nich lidé na zemi vytvořili srdce.

Připomínka 30 let svobody v Hrádku

Vzpomínka na otce Tomáše
Genrta

V pondělí 2. prosince zemřel po dlouhé nemoci otec Tomáš Genrt,
správce hrádecké římskokatolické farnosti, který se o ni staral více než
čtyřicet let.

Do Hrádku nad Nisou přišel v roce 1970. Po prohlídce kostela viděl 
jeden ze svých prvních úkolů: zachránit jej. Nejvýznamnější památka ve
městě byla v tak špatném stavu, že uvnitř kostela stálo ochranné lešení,
aby kusy omítky z kleneb nepadaly lidem na hlavu. Ve stropech tehdy
nebyly výjimkou 10cm praskliny. Kostel se díky otci Tomášovi podařilo
zachránit po statické stránce. Tím však jeho úkol neskončil. Rekonstrukce
probíhala vlastně nepřetržitě po celou dobu působení otce Tomáše ve
farnosti. Když byla dokončena oprava samotné stavby vně i uvnitř, 
pokračovalo se postupným restaurováním vybavení, počínaje oltářem,
oltářním obrazem, kazatelnou i všemi dalšími, především barokními
prvky, včetně soch a obrazů. Za působení otce Tomáše, v roce 2000, byly
do věže kostela sv. Bartoloměje pořízeny dva nové zvony, jejichž vyzvá-
nění můžeme slyšet každý den ráno, v pravé poledne i večer o šesté.

V roce 1994 se otec Tomáš přestěhoval z hrádecké fary ke svým 
spolubratřím františkánům do Ruprechtic. Správcem farnosti ale zůstal
nadále.

V roce 2006 převzal otec Tomáš Cenu města Hrádek nad Nisou za ce-
loživotní práci, kterou pro město a jeho obyvatele vykonal.

Až po dlouhých 43 letech, při poutní mši svaté v roce 2013, se otec To-
máš se svou farností rozloučil a na jeho místě jej vystřídal Radek Vašinek.
I tak ale otec Tomáš do Hrádku čas od času zavítal, dokud mu to zdraví
umožnilo.

Věnujme otci Tomášovi tichou vzpomínku. Čest jeho památce.

Upřímné poděkování všem přátelům a známým 
za projevenou soustrast při úmrtí 

mého milovaného manžela Milana Veselého.

Libuše Veselá
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Neuvěřitelných 39 ročníků má za sebou přehlídka amatérských divadel-
ních souborů. Letos se jí zúčastnilo 5 souborů s pěti inscenacemi a na -
vštívilo ji přes pět set diváků. Kdo má rád divadlo, prožil v listopadu 
sváteční víkend.

Ještě před slavnostním pátečním večerním zahájením v sále Brány
Trojzemí děti shlédly loutkovou Červenou Karkulku. Vyprodáno, sedělo
se i na zemi. Klasická pohádka v malinko jiném vydání, ve kterém hráli
roli i diváci, měla úspěch.

Po slavnostním zahájení obsadili jeviště hrádečtí divadelníci. Diva-
delní soubor Vojan sice letos čerpá přestávku a připravuje inscenaci na
příští ročník, ale soubor Pohoda připravil komedii Blázinec v prvním po-
schodí. Ještě před hrádeckou přehlídkou ji vyzkoušel na několika jiných
místech. A jako tradičně, u poroty hra nastudovaná pod vedením Jana
Sladkého měla úspěch.

Sobota dopoledne patří dětem. Pásmo pohádek Měla babka čtyři
jabka už se v Hrádku hrálo. Diváci ale mezitím odrostli. A protože pásmo
je mimořádně dobře zpracované, dostala možnost jej vidět další gene-
race dětí. I tady porota ocenila mimořádnou úroveň inscenace. Podob -
ně zpracovaných her pro děti se totiž moc nenajde.

Sobotní odpoledne patřilo hercům z Tanvaldu a kriminální hře Past
na osamělého muže. A večer patřil možná nejčastěji hostujícími sou-
boru. Neratovičtí mají svá představení nastudovaná do nejmenších 
detailů a nezklamali ani letos.

Divadelní porota opět se soubory rozebrala každé představení. Tvůrci
představení tak z Hrádku neodjíždějí pouze s udělenými diplomy, ale se
souborem postřehů a rad, jak své hry dále vylepšit. A zatěžkávací zkou-
škou prošlo i nové zvukové a světelné vybavení DL Beseda. I tady porota
ocenila, jak město do svého kulturního domu stále investuje. Na rok
2020 je naplánována jedna z posledních velkých investic – rekonstrukce
vytápění a zázemí pro účinkující.

Ceny poroty:
Jan Sladký za dramaturgii inscenace Blázinec v prvním poschodí

Jan Sladký za herecký výkon v inscenaci Blázinec v prvním poschodí
Helena Svobodová za herecký výkon v inscenaci Blázinec v prvním

poschodí
Jaroslav Vondruška – za režii a příkladnou dramaturgii v inscenaci pro

děti Měla babka čtyři jabka

Divadelní spolek Vojan Libice nad Cidlinou za kolektivní herectví v in-
scenaci Měla babka čtyři jabka

Lucie Auerswaldová–Babáková za scénografii a loutky v inscenaci
Měla babka čtyři jabka

Luděk Špráchal za herecký výkon v inscenaci Past na osamělého muže
Soňa Šlégrová za herecký výkon v inscenaci Odjezd nejistý

Čestná uznání poroty:
Antonín Raban za herecký výkon v inscenaci Blázinec v prvním poschodí

Dana Hozdová za herecký výkon v inscenaci Past na osamělého muže
Ladislav Kaďousek za herecký výkon v inscenaci Past na osamělého

muže
Miroslav Král za scénografii inscenace Odjez nejistý

Poděkování partnerům:
1. Jizerskohorská stavební společnost, SVS, a. s., Česká spořitelna, a. s.,
Liberecký kraj, město Hrádek nad Nisou, Inplyto – Antonín Raban, Jan
Sladký – revize elektro, Josef Horinka, Sdružení dobrovolných hasičů
Hrádek nad Nisou, DDM Drak, Radio Contact Liberec.

Ohlédnutí za hrádeckým divadelním podzimem
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Bílý kruh bezpečí (BKB) poskytuje odbornou a bezplatnou pomoc 
obětem kriminality v ČR bez rozdílu věku, pohlaví a druhu trestného
činu. Pomoc obětem trestných činů v Libereckém kraji zajišťuje pobočka
BKB v Liberci. Bezplatně poskytuje odborné psychosociální poradenství
a právní informace. Tato diskrétní a nestranná služba je určena obětem
trestných činů včetně pozůstalých po obětech. Pro oběti závažných 
násilných trestných činů a traumatizované oběti má BKB k dispozici 
případové manažery, kteří se těmto lidem věnují individuálně, mohou
za nimi vyjet například do nemocnice, doprovodit je na policii nebo 
k soudu, a také zkušené psychoterapeutky.

Bílý kruh bezpečí
Palachova 504/7
460 01 Liberec
Tel.: +420 485 150 707
Mobil: +420 605 952 852
Email: bkb.liberec@bkb.cz
NONSTOP LINKA: 116 006

Klíčová sociální pracovnice (případová manažerka)
Bc. Blanka Ráčková
Pondělí 8:00–16:30
Úterý 8:00–14:30
Středa 8:00–14:30
Čtvrtek 8:00–16:30
Pátek 8:00–12:00

Bezplatná poradna je otevřena:
Pondělí 17–19 hodin 
(bez objednání, vždy přítomni právník a psycholog)
Čtvrtek 17–19 hodin 
(pouze pro objednané)

Zodpovědná osoba:
Jednatelka – Mgr. Eva Jandová
Více informací naleznete na www.bkb.cz

Vánoční besídka 
pečovatelské služby

Dne 4. 12. se konalo vánoční posezení seniorů v Klubu důchodců, které
pořádala Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou. V Klubu důchodců
bylo pečovatelkami připraveno malé pohoštění. Mezi našimi hosty byl 
i pan místostarosta Pavel Farský, který popřál všem seniorům krásné
svátky. O zábavu se postaraly děti ze ZŠ v Loučné a Čupr baby, které 
zpívaly za doprovodu akordeonu MUDr. Petra Patočky staropražské pís-
ničky, kuplety, hašlerovky a jiné známé lidovky. Kulturní vystoupení se
všem velmi líbilo, všichni zavzpomínali na písničky, které se kdysi hrály 
v televizi i v rádiu. Těšíme se na další společné akce, které přispějí k po-
hodě a dobré náladě.

Mgr. Šárka Jeníčková, 
ředitelka

Tříkrálová sbírka
V období od 1. do 14. ledna 2020 pořádá Charita ČR již dvacátý

ročník Tříkrálové sbírky.
Tříkráloví koledníci putují dům od domu, nosí lidem radostnou zvěst vá-
nočních svátků, obdarovávají je drobnou pozorností a zpěvem tříkrálové
koledy. Současně koledníci prosí o dar na pomoc lidem v nouzi do úředně
zapečetěné kasičky opatřené charitním logem. Prostřednictvím charity
můžete účinně pomoci bližním, kteří si sami pomoci nemohou. Neod-
mítněte, prosíme, tyto vyslance potřebných.

Výtěžek Tříkrálové sbírky z Hrádku nad Nisou bude určen na speciální
a kompenzační pomůcky pro znevýhodněné žáky a na pomoc vážně 
a dlouhodobě nemocným občanům z města a okolí.

Sbírka má ustálená pravidla a probíhá na základě povolení Magis-
trátu hlavního města Prahy č.j. S-MHMP/1327710/2012 a 1340351/2012.

Vedoucím skupinky musí být dospělá osoba vybavená průkazem 
koledníka. Skupinka tří králů chodí od domu k domu, nosí lidem radost -
nou zvěst vánočních svátků, obdarovává je drobnou pozorností a zpě-
vem tříkrálové koledy. Současně koledníci prosí o finanční příspěvek 
do úředně zapečetěné kasičky (razítko OÚ Višňová a razítko Oblastní
charity Liberec) a opatřené charitním logem.

„Kriminalitu zastavit nedokážeme. Pomáhat 
jejím obětem však umíme již 28 let“.

Vagón na statku
Jak se Vagón mohl dostat na statek? Z nádraží tam žádná slepá kolej 
nevede, ani v tom nemá prsty černokněžník Zababa z Pohádky o mašin-
kách. Díky soukromému majiteli jsme už na jaře získali možnost využívat
ovocný sad, o který se od té doby staráme. Listopad byl tedy časem 
příprav na zimu. Od prořezů náletů, přes čištění kmenů, až po nanášení
vápenného roztoku na kmeny stromů pro jejich ochranu před mrazem.
Na konci listopadu jsme instalovali bránu do vjezdu, abychom zabránili
vjezdu do sadu a navážení domovního odpadu, vandalismu a krádežím.
Bohužel brána nevydržela ani čtrnáct dní. Nejprve někdo ukradl vstupní
branku a další den zničil celou vjezdovou bránu. Někteří nám říkali, že se
to dalo čekat. Na druhou stranu, přeci není normální ničit cizí úsilí. Dalo
by se říci: „Pokud bychom měli dělat naši práci s neustálým vědomím, že
ji chce někdo ničit, tak to je snad lepší nedělat nic.“ Ale v takovém světě
žít nechceme. A i zde platí: „Z hlupáka hloupost ani holí nevymlátíš.“ Naše
úsilí vynakládáme pro mladou generaci v našem městě a je fajn, že i spolu
s mládežníky jdeme společně přes překážky. Děkujeme všem, kteří se nás
zastávají a jsme nesmírně vděční za ty, kteří už z klubu odrostli a sami na-
bídli, že nám novou bránu vyrobí. Je vidět, že to má cenu. 

S ohledem na přicházející zimu jsme v klubu vyráběli krmítka. Víte 
o tom, že jsou i jiná krmítka, než krmítka pro naše létavce? Kromě krmí-
tek pro ptáky jsme vyrobili náš první prototyp krmítka pro veverky. Je to
velmi jednoduché a návod najdete na internetu. Sledovat veverku, jak si
zvyká na svou novou samoobsluhu, je velmi zábavné. 

Další novinkou podzimu bylo zřízení vlastní neziskové organizace Ma-
ják Hrádek, z. ú. Jejím zakladatelem je Jednota bratrská v Hrádku nad Ni-
sou. Nevznikne však něco úplně nového. Asi víte, že už zde několik let fun-
guje nízkoprahové zařízení pro děti a mládež DEPO. Jedná se o sociál ní
službu, kterou využívá mládež z hrádeckých škol. NZDM DEPO provozuje
obecně prospěšná společnost MAJÁK, o. p. s., která již dvacet let preven-
tivně působí na našich základních školách. S ohledem na nárůst služeb 
a celkovou administrativu jsme se dohodli, že založíme vlastní organizaci
Maják Hrádek, z. ú., která na jaře 2020 převezme činnost NZDM DEPO.

Přejeme vám všem pokojné vánoční svátky, krásný čas s rodinou 
a vděčnost jeden za druhého. Jsme velmi vděční za spolupráci s městem
Hrádek nad Nisou, Nadaci Euronisa, a Libereckému kraji za podporu.
Také velmi děkujeme za podporu Stavebninám Hrak, s. r. o., a firmě To-
ner-Copy, s. r. o.



12 ze společnosti

Jestli jsme loni uvěřili vánočnímu kouzlu, když jsme spočítali naše ad-
ventní pokladny, letos věříme tomu, že Vánoce jsou čas zázraků! První
adventní neděle v Hrádku nad Nisou tradičně patří rozsvěcení vánoč-
ního stromu na náměstí. U této příležitosti mohou návštěvníci zavítat 
k našemu stánku a nakoupit nejrůznější vánoční zboží, dekorace a dárky
a také se zahřát teplým čajem nebo svařeným vínem. Nekončící fronta 
a obrovský zájem dávaly už v průběhu akce tušit, že vybraná částka 

bude vyšší, než všechny předtím. Konečný výsledek nám vyrazil dech.
Na konto sbírky „Ostrov pomáhá“ z vánočního prodeje putuje částka 
60 440 korun.

Letošní první adventní neděle v Hrádku nad Nisou se nesla v příjem-
ném, vánočním duchu. Počasí přálo, a tak se náměstí brzy zaplnilo
lidmi, kteří si přišli vánoční atmosféru užít. V našem stánku byly tradičně
k mání výrobky, které pro spolek vyrábí naši příznivci a členové. Výběr
byl pestrý a vybrat si mohl opravdu každý. Každý rok obdivujeme fanta-
zii a šikovnost všech, kdo do našeho stánku přispívají. Obdivem nešetřili
ani návštěvníci. A nezůstalo jen u obdivu. Díky štědrosti všech, kdo si
z nabízeného sortimentu vybrali něco pro radost, můžeme opět pomoci
mnoha lidem z našeho okolí. 

Nedělní podvečer přinesl také nádherné překvapení v podobě šeku
na 20 000 korun, které město získalo za vítězství v soutěži Komunální
projekt roku (kde uspělo s naší přenádhernou knihovnou) a které se roz-
hodlo věnovat našemu spolku. Z rukou starosty ho přímo pod vánočním
stromem převzala předsedkyně našeho spolku Zdeňka Čejková. Hrádek
nad Nisou je město, na které můžeme být právem pyšní. A taky že jsme! 

O Vánocích víc než kdy jindy myslíme na potřebné. U nás v Hrádku
nad Nisou víme, že těch, kterým osud nemocných lidí není lhostejný, je
velká spousta. A díky tomu můžeme společně pomáhat. Děkujeme, že
vás máme. 

Spolek Hrádek nad Nisou – Ostrov života přeje všem lidem krásný
adventní čas, poklidné Vánoce a hodně zdraví do nového roku!

Věra Baumgartnerová

Advent s Mašinkou
Klub pro rodiny s dětmi Mašinka, který provozuje Jednota bratrská Hrá-
dek nad Nisou, se pár dní před adventem zajel ohřát do Motýlího domu
v Jonsdorfu. Po vstupu se děti během okamžiku „přilepily“ na terária 
a akvária, která jsou ve vstupní hale. U jednoho akvária je zaujali Nemo
a Dory. V tropické části Motýlího domu se některé maminky zasnily nad
dovolenou. U některých bylo jasné, co by si přály pod stromeček. Za-
tímco maminky snily, děti se rozeběhly v prostoru. Některé, snad z re-
spektu před velkými motýli, zůstaly u maminek. Po příjemném zážitku
následovala sladká tečka v místní kavárně. 

Asi bychom si nedovedli představit advent a Vánoce bez rodiny, na-
šich blízkých, bez vzájemných návštěv a bez dobrého jídla a času, který
spolu můžeme strávit. Nejsou to pak dárky, které nám dělají radost, ale
naši nejbližší. Mašinka vytváří aktivity pro rodiny s dětmi a manželské
páry. A nemusíme zdůrazňovat, že nejlepší investicí do manželství ne-
jsou drahé dárky, ale bezpodmínečná láska, která nezná strach. K tomu
je potřeba pokora, odvaha, komunikace a vydanost jeden druhému.
Díky tomu se manželství stává tím nejhlubším vztahem, který může
mezi lidmi být. Děti nám přeci vyletí z hnízda a měly by samy budovat
svou vlastní rodinu. A právě proto jsme pro páry pořádali kurz Manžel-
ských večerů. Byl to prostor, kde se otevírala témata, o kterých se někdy
bojíme mluvit nebo se je snažíme vytěsnit, a tváříme se, že je vše v na-
prostém pořádku. Nicméně, když budeme k sobě upřímní, tak asi každý
ví, že jsou věci, o kterých vůbec nemluvíme nebo velmi neradi. Manžel-
ské večery jsou hlavně prostorem, kdy mohou být manželé sami a bez
dětí. Takové rande v příjemné atmosféře. Je tedy jen na nich dvou, do
jaké míry se zapojí. Mohou jen poslouchat to, co přednáší pár manžel-
ských poradců nebo mohou využít připravené materiály a bavit se mezi
sebou o jednotlivých podnětech. Manželství je obrovské tajemství mezi
dvěma lidmi. Proto Vám přejeme, ať je váš čas svátků vánočních plný
opravdové lásky a vděčnosti, který nepohltí konzum dnešní doby. 

Poslední akcí tohoto roku bude Vánoční krmení zvířátek, které jistě
ocení rodiny s dětmi. Více se dozvíte na našich facebookových stránkách.

Jsme velmi vděční všem donátorům, Nadaci Euronisa, vedení města
Hrádek nad Nisou za spolupráci a podporu a také Libereckému kraji,
který nás podpořil v programu pro mateřská centra. Děkujeme všem ro-
dinám, které Mašinku navštěvují a fandí naší práci. Přejeme vám všem
krásné Vánoce a rok 2020, ať je rokem radosti.

Adventní prodej Ostrova života opět 
překonal rekord

Seniorská obálka
Na základě spolupráce s projektem Implementace politiky stárnutí na
krajskou úroveň Ministerstva práce a sociálních věcí se město Hrádek
nad Nisou připojilo k distribuci Seniorské obálky pro naše občany. Tis-
kopis seniorské obálky obsahuje základní informace o zdravotním stavu
občana a označení ICE, které má obálka v záhlaví, je mezinárodní zkrat-
kou z anglického In Case of Emergency a znamená „použít v případě
nouze“.

Seniorskou obálku využije zejména zdravotně postižený, nebo osa-
měle žijící senior, může si ji ale pořídit každý. Seniorská obálka pomáhá
záchranářům v situacích, kdy postižená osoba není schopna se záchra-
náři sama komunikovat. Po vyplnění stačí kartu viditelně umístit na
vnitřní stranu vchodových dveří do domu, nebo bytu nebo magnetem
na dveře lednice. 

Tiskopis seniorské obálky je možno si stáhnout na webových strán-
kách Ministerstva práce a sociálních věcí, Libereckého kraje a všech 
složek Integrovaného záchranného systému nebo je možno si kartu 
vyzvednout na městském úřadě Hrádek nad Nisou u sociální pracovnice
nebo u pečovatelské služby Hrádek nad Nisou, tito pracovníci také na
požádání mohou pomoci s vyplněním karty.

Jaroslava Šalátová, vedoucí správního a sociálního odboru
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsících říjen a listopad 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Josef Matouš, Jaroslav Kolář, 
Marie Fialková, Vlasta Opluštilová, 
Václav Kopecký, Jaromír Vávra, 
Miloslava Štálíková

80 let Adolf Tauchmann, Milada Kočová
81 let Jiří Kubáč
82 let Hana Šťastná
83 let Mária Moťovská, Helena Gottsteinová
84 let Jaromír Hauser
85 let Jaroslav Němeček, Jiřinka Maryšková
87 let Zdeněk Baum, Zdenka Kolaříková
88 let Hana Pohorská
89 let Božena Maděrová
90 let Danuška Rychecká, Miloslava Součková,

Miluše Kochová
91 let Walter Wiener, Marie Čihulová
92 let Alžběta Zemanová
96 let Anna Janoušková

Monika Korbelářová, matrikářka

Vánoční a novoroční svátky jsou časem, kdy bychom měli trochu zpo-
malit a věnovat se rodině, přátelům a známým. Je to čas bilancování,
rozjímání a pohody. Nenechme se strhnout uspěchaným rytmem všude
kolem nás a najděme si čas pro sebe a naše blízké. Vyrazme na nějaký
pěkný koncert, nasát atmosféru na vánoční jarmark nebo si projít vá-
noční zoo. A především si ten čas, který do konce letošního roku zbývá,
prožijme s úsměvem a bez starostí. Přeji vám krásné vánoční svátky 
a úspěšné vykročení do nového roku. 
18.–21. prosinec – Vánoční slavnosti – Jablonec n. N.
Tradiční trhy s bohatým adventním programem, letošní novinkou je de-
sign market, na kterém se představí mladí tvůrci z regionu.
22. prosinec – Vánoční turné Janka Ledeckého – Dům kultury
Liberec
V rámci turné uslyšíte veškeré skladby ze zásadní desky Sliby se maj 
plnit o Vánocích i další největší hity. K sváteční atmosféře přispěje
i M. Nostitz Quartet a doposud největší světelný park, s jakým kdy zpěvák
na koncerty vyrazil.

24. prosinec – Vánoční ZOO – Zoo Liberec
Liberecká zoo nezavírá ani na Štědrý den. Tento den budou brány zoo
otevřeny od 9 do 15 hodin. Za vstupenku zaplatíte pouze dobrovolné
vstupné. Pokud chcete potěšit zvířata, můžete je obdarovat třeba suše-
ným a čerstvým ovocem a zeleninou, ořechy, semínky nebo piškoty, ale
i čerstvými větvemi břízy, vrby jívy, jilmu, maliníku, habru nebo lísky na
zkrmení. 
26. prosinec – Superhero Killers: Christmas party – Eurocen-
trum Jablonec
Ještě lepší a propracovanější show, než na jakou jsme byli u kapely zvyklí.
26. prosinec – Vánoční koncert – zámek Sychrov
České saxofonové kvarteto a Kriskros a Capella. Vánoční koncert dvou
výjimečných souborů. 
26. prosinec – Vánoční prohlídky – zámek Hrubý Rohozec 
Jak slavila Vánoce hraběcí rodina? Co měli domácí k večeři a proč se na
Štědrý den kácel ozdobený vánoční stromek? Oblíbené sváteční pro-
hlídky vánočně vyzdobeným zámkem. Dozvíte se něco o tom, jak 
Vánoce slavila rodina Des Fours Walderode, ale i jaké sváteční zvyky 
dodržovalo zámecké služebnictvo.
31. prosinec – Noc v Benátkách – divadlo F. X. Šaldy Liberec
Silvestrovské uvedení karnevalového ohňostroje na pozadí roztanče-
ných gondol. 

1. leden – Novoroční výstup na Ještěd
Tradice novoročních výstupů na Ještěd trvá již přes 40 let. Start je v Hor-
ním Hanychově na konečné tramvaje MHD a účastníci se pravidelně
scházejí nejpozději v půl deváté ráno. Odměnou za výšlap vám bude 
kovový odznak, speciální pamětní list a příležitostné razítko KČT. 
11. leden – Chrastavské šlápoty – Chrastava
47. ročník zimního turistického pochodu po okolí Chrastavy. Vyberte si
svou trasu na 7, 10, 15 nebo 20 kilometrů.

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
Do prosincového čísla HRÁDECKA se vždy snažím vybírat výlety, které
souvisí s Vánoci a adventem. Navštívili jsme tak Betlémy v našem okolí
nebo Muzeum skla a bižuterie se svojí sbírkou vánočních ozdob. Letos
se pojedeme podívat do Albrechtic v Jizerských Horách. Na místo, kde
už více jak 100 let vyrábí dřevěné hračky. Některé z nich jsme nacházeli
pod stromečkem už my, když jsme byli děti, možnost vidět, jak vznikají,
jsme ale neměli. A právě to nyní současným dětem i nám dospělým,
firma Detoa nabízí.   

Muzeum výroby dřevěných hraček Detoa Albrechtice
Firma byla založena Johannem Schowankem v roce 1908. V továrně se
začaly vyrábět dřevěné perle, knoflíky a jiné drobné soustružené dílky.
Firma se brzy stala nejvýznamnějším výrobcem v tomto oboru v celé Ev-
ropě. V roce 1927 se výrobní sortiment rozšířil o dřevěné hračky, které
podpořily věhlas firmy. Po roce 1945 se začaly vyrábět pianinové me-
chaniky, později se přidaly klavírové mechaniky a klávesnice.

V současné době je továrna největším a nejstarším výrobcem dřevě-
ných hraček, komponentů do společenských her, dřevěných perliček 
a také pianinových i klavírových mechanik v České republice. Sídlí v Al-
brechticích v Jizerských Horách a pohodlně se sem dostanete vlakem
nebo autem. 

Exkurze v továrně Vás nechá proniknout do tajů výroby dřevěných
hraček. K vidění jsou historické stroje, dobové hračky i současná výroba.
Od průvodce se dozvíte řadu zajímavostí souvisejících s výrobním pro-
cesem a dlouholetou historií továrny. Prohlídka trvá téměř hodinu 
a nadchne nejen děti, ale i jejich rodiče. Po jejím skončení můžete zůstat
v kreativní dílně a z nepřeberného množství materiálu si tu vyrobit
hračku podle vlastní fantazie. Otevřeno je vždy ve všední dny, v sobotu
a ve vybraném období i v neděli. 

A pokud byste si chtěli výlet zpestřit, můžete se vypravit na 3 kilome -
try vzdálený Tanvaldský Špičák s pěknou rozhlednou. Z vyhlídkové věže,
vysoké 18 m, se vám naskytne krásný kruhový pohled na Jizerské hory,
Ještědský hřeben, Černou Studnici a Krkonoše.

Věra Baumgartnerová

Pozvánka k sousedům



14 inzerce

Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje letos již podruhé pře-
dala medaile a pamětní listy svým zaměstnancům, kolegům z IZS a zá-
stupcům laické veřejnosti. Ředitel Luděk Kramář na Slavnostním ocenění
v liberecké kavárně Pošta ocenil jejich práci a zvláštní přínos pro zá-
chrannou službu a obyvatele Libereckého kraje.

„Záchrana lidských životů a ochrana lidského zdraví by se v naší kaž-
dodenní činnosti neobešla bez velmi těsné spolupráce všech pracovníků
ZZS LK. Lidé, kteří volají na linku 155 a většinou ve velmi zoufalé situaci
čekají, že jim někdo pomůže, si neuvědomují, jaký svým voláním spustí
kolotoč. Jejich volání díky technikům přijme operátor. Vyhodnotí získané
informace a pošle další – lékaře, záchranáře, sanitu nebo vrtulník. Všichni
na místě udělají, co je v jejich silách. Je to práce plná emocí, někdy zou-
falství, někdy radosti. Bez ohledu na čas, počasí, vlastní problémy – ta
práce je vždy vysoce profesionální. Právě na ní závisí naděje, kterou lidé
do volání na linku 155 vkládají. Protože, jak jsem říkal již loni, když 
jedeme my, vždy vezeme naději, uvedl ředitel ZZS LK Luděk Kramář.

Připomněl, že po předání pacienta v nemocnici se rozbíhá další 
administrativní kolotoč a že Slavnostní ocenění záchranářů je tedy po-
děkování za práci opravdu všem, kdo u Zdravotnické záchranné služby
Libereckého kraje pracují.

Zvláštní poděkování záchranné služby letos putuje i dvěma zástup-
cům laické veřejnosti. „Je pro nás obzvlášť důležité, protože si uvědo-
mujeme, že právě bez lidí, kteří se první dostanou k postiženým, by naše
práce byla mnohem těžší a nemusela by mít tolik dobrých konců. Máme
profesionální vybavení, profesionální zaměstnance, z nichž každý dělá
maximum. Ale zkrátit dojezdové časy k pacientům už neumíme. O lid-
ském životě a jeho další kvalitě ovšem mnohdy rozhodují první vteřiny,
kdy my na místě prostě být nemůžeme a musíme se spolehnout na po-
moc laiků. V tuto chvíli bych chtěl opravdu ze srdce poděkovat všem,
kdo někdy v kritické chvíli pomohli svým bližním. Oba dnes oceňované
jsme vybrali jako jejich zástupce, byli bychom rádi, kdyby se jejich pří-
běhy staly inspirací pro ostatní,“ řekl Kramář.

Martin Prevužňák a Barbora Kroftová z rukou ředitele krom pamět-
ního listu obdrželi také samolepku „Pomohl/a jsem zachránit lidský 
život,“ kterou záchranáři udělují ve výjimečných případech těm, kdo po-
mohou bližnímu v nouzi. Martin Prevužňák je zdravotnický laik, a přesto
v uplynulém roce dokázal zachránit život muži, kterého přejel vlak. 
V těžké situaci neztratil hlavu a dokázal poskytnout první pomoc tako-
vým způsobem, který muži umožnil přežít do příjezdu profesionálů. Bez
jeho okamžité reakce a bez jeho pomoci by muž patrně nežil.

Barbora Kroftová se na slavnostním předávání ocenění se svým za-
chráněným dokonce potkala a dostala od něj krásnou kytičku. Život mu
pomohla zachránit telefonátem na operační středisko, perfektním na-
hlášením potřebných informací a následnou organizací záchranných
prací a resuscitace. 

ZZS LK ocenila kolegy i zástupce veřejnosti
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